
1

Overleveringsnotat

Sundhedsudvalget har den 26. september 2017 besluttet, at udarbejde et overleveringsnotat 
til orientering for og drøftelse i det kommende sundhedsudvalg. Oveleveringsnotatet beskriver 
de væsentligste fokuspunkter i udvalgets arbejde i perioden 2014-17 og er ledsaget af 
anbefalinger til det videre arbejde.
 

Emne Indhold og mål Anbefalinger 
Økonomisk handleplan 
for voksen-
handicapområdet
 

I lighed med andre kommuner har 
Rebild Kommune det seneste år 
været udfordret af stigende 
udgifter til området for voksne 
handicappede. Der er på denne 
baggrund udarbejdet en politisk 
vedtaget økonomisk handleplan, 
der skal sikre styring med og 
reduktion af udgiftsniveauet.

Handlingsplanens effekt på 
udgiftsudviklingen bør følges 
tæt.

Strategi for udvikling af 
Det Nære 
Sundhedsvæsen
 

Sundhedsvæsenet er i en rivende 
udvikling og opgavemængden i 
det nære sundhedsvæsen vil kun 
stige markant i de kommende år.
I efteråret 2017 har Byrådet 
derfor vedtaget en ”Strategi for 
det nære sundhedsvæsen”, der 
skal sætte retning for udviklingen 
af Det Nære sundhedsvæsen i 
Rebild Kommune, og sikre at vi 
kan løfte de mange nye opgaver.

Der skal udarbejdes en 
udviklingsplan 2018, der skal 
angive hvilke temaer der skal 
prioriteres i 2018 i arbejdet 
med Strategien for det nære 
sundhedsvæsen. 
Sundhedsudvalget har 
endvidere bedt forvaltningen 
om at udarbejde en analyse 
af behovet for etablering af 
akutpladser i kommunen. 
Analysen forelægges 
Sundhedsudvalget i første 
kvartal 2018 og vil kræve 
politisk opfølgning.
 

Rehabilitering af 
borgere med nedsat 
funktionsevne
 

Selvhjulpne borgere øger 
livskvaliteten. Derfor har vi siden 
2013 arbejdet målrettet med at 
sikre hjemmehjælpsmodtagere og 
andre borgere med 
funktionsnedsættelser 
rehabilitering, der skal bringe 
borgeren til at genvinde tabte 
funktioner og dermed kontrollen 
over eget liv.
Rehabiliteringsindsatsen i 
hjemmeplejen og på kommunens 
Rehabiliteringscenter har vist 
rigtig gode effekter for borgerne, 
idet stort set alle, der har 
modtaget rehabilitering, er blevet 
helt eller delvist selvhjulpne 
efterfølgende. 

Det er vigtigt, at der 
fremadrettet fastholdes fokus 
på at flest mulige borgere, 
der kan have gavn af 
rehabilitering, får det. Det er 
ligeledes vigtigt at følge op 
på effekten af indsatserne.

Velfærdsteknologiske 
løsninger på sundheds-, 

Der udvikles og afprøves mange 
velfærdsteknologiske løsninger 

Idet området er under hastig 
udvikling kan det anbefales, 
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ældre og 
handicapområdet.
 

rundt om i landet, som er vigtigt, 
at Rebild Kommune følger med i 
og tager stilling til om bør 
indføres hos os. De løsninger der 
bør opprioriteres er dem, der 
positivt kan gavne vores borgere 
ved at øge deres selvhjulpenhed 
og muligheden for at klare sig 
selv i eget liv.
Vi har i den forgangne periode 
prioriteret implementering af bl.a. 
loftslifte, skylle-tørretoiletter og 
sensorbleer.
 

at udarbejde en 
sammenhængende strategi 
for indførelse af 
velfærdsteknologi på 
Sundheds-, Ældre og 
handicapområdet, hvor der 
politisk fastlægges nogle 
styrende principper for 
indførelse af 
velfærdsteknologiske 
løsninger. Evt. i samarbejde 
med ældre- og handicapråd.

Boliger på 
ældreområdet

Med henblik på at skabe overblik 
over om Rebild Kommune har 
tilstrækkeligt med ældre- og 
plejeboliger til kommunens ældre 
og om vores tilbud er 
tidssvarende er der udarbejdet to 
analyser i perioden: 

1) En analyse af 
boligkapaciteten i 2015 og

2)  En opfølgende analyse i 
2017 om Rebild Kommune 
har et differentieret og 
fleksibelt udbud af 
tidssvarende boliger på 
ældreområdet.

 
Analyserne skal danne grundlag 
for politiske drøftelser af 
kapaciteten og hvordan vi sikrer 
tidssvarende boliger til ældre i 
kommunen.

Det er vigtigt at have 
løbende overblik over 
kapaciteten af ældre- og 
plejeboliger, fordi både for få 
og for mange giver 
problemer. For mange 
tomme boliger medfører 
store udgifter for kommunen. 
Pt. har vi udgifter for 2 mio. 
kr. i tomgangsleje.
Det er ligeledes væsentligt at 
have tidssvarende boliger, 
der lever op til borgernes 
behov og ønsker. 
Det kan derfor anbefales, at 
der i den kommende periode 
sættes fokus på hvordan 
ældrecentrenes fysiske 
rammer skal udvikles, 
herunder om de fx er 
demensvenlige nok og de 
skal have nogle individuelle 
særkende. Endvidere bør 
undersøges om antallet af 
ældreboliger skal reduceres 
eller konverteres til 
plejeboliger og anvendes af 
andre målgrupper. 

Friplejehjem i Nørager Private initiativtagere har planer 
om at etablere et friplejehjem i 
Nørager i 2018 – angiveligt med 
45 pladser. Såfremt 
friplejehjemmet realiseres har 
Byrådet besluttet, at Nørager 
Ældrecenter skal lukkes, senest 
12 måneder efter, at 
friplejehjemmet er åbnet.

Idet et friplejehjem med 45 
pladser øger kapaciteten af 
plejeboliger i kommunen, er 
det nødvendigt at følge 
udviklingen nøje i forhold til 
tomgangsleje. Større 
boligkapacitet kan betyde 
øgede udgifter til 
tomgangsleje på kommunens 
øvrige ældrecentre. 
Såfremt Nørager Ældrecenter 
lukkes skal det tages stilling 
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til den fremtidige anvendelse 
af lokalerne. 

Det gode måltid på 
kommunens 
ældrecentre

God mad til beboerne og 
indbydende rammer omkring 
måltiderne på ældrecentrene har 
haft stor fokus i den forgangne 
periode. Under temaet ”Det gode 
måltid” er gennemført:
  - ombygning af kommunens 
produktionskøkken, der muliggør 
madproduktion med friske råvarer 
fra bunden og mere mørt kød. 
 - systematisk undervisning af 
ældrecentrenes personale i 
korrekt opvarmning af mad og 
skabelse af indbydende rammer 
for måltiderne.
 - den gode madoplevelse i 
ældrecentres boformer, så maden 
kan ses og duftes – og de beboere 
der ønsker det, kan involveres.
 

Det gode arbejde bør 
fortsætte i den kommende 
periode. Et forsøgsprojekt fra 
2016/17 har vist, at 
beboerne ikke oplever bedre 
kvalitet af maden eller 
involverer sig yderligere i 
madlavningen, hvis 
madproduktionen foregår i 
ældrecentrenes 
produktionskøkkener.

Værdighedsmidlerne
 

Kommunerne i Danmark har fået 
tilført 2 mia. kr. fra finansloven til 
en mere værdig ældrepleje. 
Rebild Kommunes andel er 5 mio. 
kr. som gælder i perioden 2016-
19. Fra 2019 og frem får 
kommunerne tilskuddet udbetalt 
via bloktilskuddet.
I Rebild Kommune har vi 
udarbejdet en (obligatorisk) 
værdighedspolitik, som er 
retningsgivende for anvendelse af 
midlerne og de indsatser, som 
kommunen arbejder med.
 

De politisk godkendte 
indsatser er kontinuerlige og 
fortsætter i 2018 - men 
Sundheds- og 
Ældreministeriet kræver, at 
den første udgave af 
Værdighedspolitikken skal 
revideres i løbet af 2018 og 
godkendes af den nye 
kommunalbestyrelse. 
Værdighedspolitikken kan 
evt. indgå en samlet ny 
ældrepolitik.
Der skal endvidere være 
politisk opmærksomhed på, 
at tilføre de 5 mio. kr. til 
ældreområdet fra 2019, når 
penge gives som bloktilskud 
og ikke som et øremærket 
tilskud til ældre.

Den demografiske 
udvikling og 
sammenhængen til 
budget
 

Rebild Kommune er den 
kommune i Nordjylland, der har 
haft størst vækst i antallet af +65 
årige de seneste år. 
Helt i tråd med kommunens 
strategi flytter der endvidere flere 
til kommunen, herunder især 
børnefamilier. Det giver et øget 
pres på en række ydelser, særligt 
i forhold til sundhedsplejen og 
tandplejen. 
Tilvæksten i vores målgrupper 

Der bør være 
opmærksomhed på at der i 
forbindelse med Byrådets 
budgetforhandlinger tages 
højde for den demografiske 
udvikling og tilvæksten på 
sundheds- og ældreområdet.
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mærkes tydeligt på efterspørgslen 
efter ydelserne både på 
sundheds- og ældreområdet
 

Samarbejde med 
Ældrerådet

Der foreligger en aftale om 
mødekadance mellem udvalget og 
Ældrerådet, der siger dialogmøde 
to gange årligt - det ene i 
forbindelse med budget for det 
kommende år.

Med henblik på at sikre god 
dialog og samarbejde med 
ældrerådet anbefales 
mødekadancen opretholdt. 

Pladsudfordringer for 
Center Sundhed
 

Sundhedscenteret mangler plads 
både til arbejdspladser og til 
træning med borgere. Der er 
foretaget forskellige midlertidige 
løsninger i form af leje af 
ældrebolig og leje af plads i privat 
fitnesscenter. Pladsmanglen 
påvirker arbejdsmiljøet og 
samarbejdet med borgerne. 
 

Der er behov for politisk 
opmærksomhed på at finde 
en permanent og 
langtidsholdbar løsning på 
sundhedscentrets 
lokaleproblemer.

Arbejdsgruppe om 
frivillighus
 

Sundheds- og kultur- og 
fritidsudvalgene har i fællesskab 
godkendt, at der er nedsat en 
arbejdsgruppe, der skal belyse 
mulighederne for at etablere et 
frivillighus i Støvring-området.
 

Arbejdsgruppen afrapporterer 
i april 2018, hvorefter der 
skal træffes beslutning om 
forslagets videre liv.

Ny sundhedspolitik 
 

Der skal i foråret 2018 udarbejdes 
ny sundhedspolitik. I marts 
offentliggøres en sundhedsprofil 
for både voksen, børn og unge, 
der giver en status på vores 
borgeres sundhedstilstand og 
dermed et godt 
planlægningsgrundlag for en ny 
sundhedspolitik.
I efteråret 2017 har SU gjort 
status for den nuværende 
sundhedspolitik, som viser at ud 
af de 10 opstillede mål er 6 mål er 
indfriet og 4 mål er delvist 
indfriet. 

På baggrund af status for den 
nuværende sundhedspolitik 
anbefales, at der i den 
kommende sundhedspolitik 
sættes særlig fokus på 
ulighed i sundhed, og 
forebyggelse samt at 
temaerne i den nuværende 
sundhedspolitik bevares som 
indsatsområder.

Sundhedsaftale med 
Region Nordjylland
 

Hvert 4. år skal der indgåes en 
sundhedsaftale mellem regionen 
og de nordjyske kommuner. 
Sundhedsaftalen skal sikre tæt 
sammenhæng i sundhedsvæsenet 
på tværs mellem sygehuse, almen 
praksis og kommunernes 
sundhedsindsats, og er godkendt 
af alle nordjyske 
kommunalbestyrelser og 
Regionsrådet.

Der børe være fokus på 
tilbundsgående 
implementering af den 
nuværende sundhedsaftale 
lokalt. Desuden kan det 
anbefales at prioritere politisk 
deltagelse i de 
fælleskommunale fora, idet 
der er god erfarings- og 
vidensudveksling. 
Den nuværende 
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Til løbende at følge 
sundhedsaftalens målopfyldelse 
lokalt afholdes årlige politiske 
forankringsmøder, hvor 
Sundhedsudvalgets formand og 
næstformand og to fra børne- og 
ungeudvalget deltager sammen 
med Mariagerfjord og 
Vesthimmerlands Kommune samt 
regionen. Endvidere er etableret 
et fælleskommunalt forum 
”Sundhedspolitisk dialogforum”, 
hvor fælleskommunale 
udfordringer i det nære 
sundhedsvæsen drøftes.

sundhedsaftale skal revideres 
og vedtages i Byråd og 
regionsråd i 2019.


